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ÚVODNÍK

Vážení čtenáři, milí spoluobčané,

jak jistě mnozí víte, konec roku je ve znamení určitých změn, a to 
zejména v obsazení postů v Radě města Harrachova, ale nakonec 
i v samotném zastupitelstvu. Ještě před schválením programu jed-
nání městského zastupitelstva dne 19. 12. 2019 odstoupili všichni 
zastupitelé za SLK Harrachov a postupně odstupují i všichni 
náhradníci za SLK, a proto nás zbylo v zastupitelstvu pouze, níže 
podepsaných, devět zastupitelů. Za této situace dochází k tomu, 
že zaniká Rada města Harrachova, která nadále, až do konce 
funkčního období, nebude existovat a veškeré povinnosti si mezi 
sebe rozdělíme my, my všichni zbylí. Z tohoto pohledu není roz-
hodující, kdo je či není starostou či místostarostou, ale důležité je 
to, že nás devět bude po zbylé tři roky pracovat rovným dílem pro 
město Harrachov, každý se budeme věnovat oblasti, které rozu-
míme, spolupracovat se zaměstnanci městského úřadu, partnery 
města, radit se a konzultovat veškeré problémy se všemi ostatními 
a samozřejmě se všemi, kteří projeví zájem z řad občanů, návštěv-
níků či veřejnosti.

Dovolujeme si vás, občany, čtenáře, požádat o spolupráci, 
požádat o vaše názory na konkrétní věci, o návrhy na zlepšení 
a vlastně o veškeré připomínky a informace, na základě kterých 
uděláme vše pro to, aby se nám nadále v Harrachově žilo krásně, 
aby vzkvétala spolupráce se všemi partnery města Harrachova, 
aby vzkvétalo podnikatelské prostředí, aby všichni ubytovatelé 
měli dostatečné množství hostů, aby se v Harrachově trénovalo, 
sportovalo, závodilo, a to jak na profesionální, tak amatérské 
úrovni. Snahou je, aby byl Harrachov nadále příjemným místem 
pro život místních občanů, ale i příjemnou destinací pro klidnou 
i aktivní dovolenou.

Naším cílem je nadále podporovat a dále rozvíjet školství 
a mládež. Je prvořadým úkolem nás všech podporovat vzdělání 
našich dětí, a to nejen po rozumové a vědomostní stránce, ale 
i pohybové. Samozřejmostí je dále rozvíjet vzdělanost v oblasti 

cizích jazyků, zachování a podpora družiny a samozřejmě našich 
předškoláčků, tedy mateřské školy Kamínek.

V oblasti cestovního ruchu si přejeme, aby byl využit potenciál 
města Harrachova, zejména krásná příroda ve spojení s historií 
města a dopravní dostupností. Budeme nadále rozvíjet a podpo-
rovat aktivní činnosti našich spoluobčanů, ale i návštěvníků, a to 
prostřednictvím podpory organizace mnoha různých aktivit nejen 
pro profesionální sportovce, ale též pro amatéry, rodiny s dětmi 
apod. Naším přáním je, abychom v Harrachově všichni, jak se 
říká, táhli za jeden provaz a to nejen v oblasti cestovního ruchu.

Zároveň již letos vydáváme doporučení pro nepoužívání pyro-
techniky, a to nejen v období oslav příchodu Nového roku, ale i po 
zbylou část roku. Již v příštím roce si přejeme připravit a schválit 
zákaz používání pyrotechniky na území města Harrachova a věří-
me ve spolupráci se všemi poskytovateli ubytovacích služeb, kteří 
předem na toto omezení upozorní své návštěvníky. Tím ochrání-
me nejen zdraví nás všech, ale i zdraví domácích mazlíčků, lesní 
zvěře apod. 

Nelze vše popsat na jedné stránce, a proto věříme, že se budeme 
osobně potkávat a hovořit nejen o věcech veřejného zájmu, ale 
i o všem ostatním a to např. při mnoha příjemných kulturně-spo-
lečenských, sportovních či jiných akcích.

Dovolte nám, abychom vám všem popřáli příjemný příchod 
Nového roku s magickým letopočtem 2020. Věříme, že tento 
magický rok bude pro nás všechny společně úspěšný. Přejeme 
vám všem v roce 2020 (a nejen v něm) samozřejmě hodně zdraví, 
štěstí a lásky. 

Hubert Rieger, David Čermák, Mgr. Tomáš Vašíček, 
Lucie Kučerová, Ing. Jaroslav Čech, Radek Čermák, Jiří Černý, 
Petr Dostalík, Jitka Pánková
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INFORMACE Z RADNICE

Od pátku 20. prosince má město Harrachov nové vedení. Po devíti letech skončila ve funkci starostka města Eva Zbrojová. 
Město nově povede původní opozice, novým starostou se stal Jaroslav Čech (ANO) a novým místostarostou je Petr Dostalík 
(ODS).
Na zasedání zastupitelstva 19. prosince odstoupila z funkce starostky Harrachova Eva Zbrojová a dále i šest „jejích“ zastu-
pitelů za Starosty pro Liberecký kraj (SLK). Kromě Lucie Kučerové, která podpořila novou koalici Změny pro Harrachov 
a ANO 2011, ODS a SNK. Rezignoval také Josef Slavík (SNK Evropští demokraté), s nímž měli Starostové v 15 členném 
zastupitelstvu většinu 8 křesel.  
Novými členy rady města se stali: Jaroslav Čech, místostarosta Petr Dostalík, radní Jitka Pánková, Hubert Rieger 
a Mgr. Tomáš Vašíček.

Harrachov vede původní opozice

KRÁTCE Z RADNICE
5. prosince návštěva ZŠ na 
MěÚ
Děkujeme žákyním a žákům 9. roč-
níku místní ZŠ za jejich návštěvu na 
Městském úřadě v maskách Mikulá-
še s čertisky a anděly. 

t e x t  a  f o t o 
L u c i e  N o v á k o v á 

Tradiční návštěva dětí z MŠ 
na MěÚ
Ve vánočním čase, jako každým 
rokem, nás přišly děti z místní ma-
teřské školky na městský úřad mile 
překvapit a popřát krásné vánoční 
svátky. V podání Vrabčáků jsme si 
mohli poslechnout vánoční koledy 
a na pár minut se naladit do vánoční 
atmosféry. Nechyběly ani dárečky, za 
které dětem ještě jednou moc a moc 
děkujeme. Za své pěvecké vystoupe-
ní si děti od nás z Městského úřadu 
odnesly Krakonošovy oplatky a ptáč-
ka jako ozdobičku na stromeček.

t e x t  a  f o t o 
L u c i e  N o v á k o v á
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AKTUÁLNĚ

Návštěva z Frenštátu pod Radhoštěm
Bylo nám velkým 
potěšením přivítat 
v Harrachově 28. 11. 
2019 vedení měs-
ta z Frenštátu pod 
Radhoštěm, které je 
naším partnerským 
městem. Pozvání 
přijali starosta Ing. 
Miroslav Halatina, 
místostarosta Ing. Jiří 
Unruh a bývalá sta-
rostka Frenštátu Mgr. 
Zdeňka Leščišinová. 
Účelem návštěvy bylo 
zcela přátelské setkání 
nových představite-
lů ve vedení města 
Frenštátu. Kromě 
toho se obě strany 
informovaly navzájem o kulturních 
a školních akcích a aktivitách. Krátce po 
poledni jsme absolvovali prohlídku části 

Harrachova a pan starosta Halatina byl 
nadšený a chválil, jak je naše město 
hezké. Po společném obědě u pana 
Nemeškala jsme zavítali do nově rekon-

struovaného Kulturního 
střediska v Harrachově. 
Naše hosty jsme zde 
provedli a poté jsme 
navštívili Bytový dům 
s byty zvláštního určení, 
které se nyní dokončují 
a připravují ke kolauda-
ci. Kolegové z Frenštátu 
se vyjádřili pochvalně 
o takto zvládnutých 
stavebních akcích a sta-
rosta Halatina neskrý-
val nadšení a doslova 
vysmekl poklonu paní 
Krůtové a paní Staňko-
vé za skvěle odvedenou 
práci. V podvečerních 
hodinách jsme se 
rozloučili a delegace 

z Frenštátu se vydala na zpáteční, bez-
mála pětihodinovou, cestu domů. 

L u c i e  N o v á k o v á

Srdečné pozvání… Příjezd Krakonoše aneb 
Vítání jara v sobotu 21. 3. 2020
Pomozte nám akci podpořit v dobovém stylu (dobu našich 
prababiček a pradědů, přelom 19. a 20. st.), přijďte i Vy uká-
zat galantnost tehdejší doby. 
Letošní 74. ročník se uskuteční tradičně za penzionem Tesla 
u dolní stanice lanové dráhy Delta za přítomnosti návštěvníků 
z celé České republiky a Polska.
Pro návštěvníky čeká bohatý doprovodný program, který se 
ještě ladí ke společné spokojenosti. 

Začátek programu bude probíhat u hotelu Karolína, kde se 
budete moci zaregistrovat s maskou a čekat na příjezd Pána 
hor. Nebudou chybět lidé, kteří akci již několikátým rokem 
také podporují minimálně svojí přítomností:  

•	 Dechová hudba Táboranka
•	 Kapela Rasputin a Marta
•	 Mažoretky 
•	 Mužoreti z Hořic
•	 Město SzklarskaPoreba
•	 Maloskalští čerti s kovárnou
•	 Víla Izerína a Muhu
•	 Hrabata Harrachova v podání manželů Nešněrových
•	 Horská služba - prezentace činnosti a vybavení 
•	 Soutěže o ceny (soutěž masek, Krakonošova losovačka…)
•	 Stánkový prodej regionálních produktů

Už se moc těšíme!

Staňte se i Vy dárcovským podporovatelem této akce, která je 
poslední roky pořádána městem Harrachov… Přijímáme pod-
poru v jakékoliv formě, byť i jen posily při organizaci. Peněžité 
příspěvky můžete posílat na číslo účtu: 19-1263085389/0100 
pod variabilním symbolem 13 a půjde – li o podporu věc-
nou, která by byla následně použita do tradiční Krakonošovy 
losovačky nebo jako cena do soutěží, je možno ji doručit do 
budovy Městského úřadu. Kontaktní osobou je Lucie No-
váková, popř. po domluvě na tel. čísle 725 831 363 nebo na 
e-mailu referent@harrachov.cz.Předem mnohokrát děkuji za 
jakoukoli formu podpory a moc si toho vážíme.

L u c i e  N o v á k o v á



 6         Harrachovský zpravodaj           1/2020 

AKTUÁLNĚ

Krakonošovy trhy v Parku hraběte 
Jana Harracha
Několikátým rokem se trhy konají až po 
Vánocích, proto byly přejmenovány na 
Krakonošovy trhy a konaly se pod jiným 
názvem. Od pátečního dopoledne 27. 12. 
byly trhy navštěvovány místními občany 
a návštěvníky města především. Při poho-
dové atmosféře s vůní svařáčků, teplého 
občerstvení i v podobě krkonošských sejkor 
si návštěvníci mohli nakoupit skleněné 
výrobky, perníčky a keramiku od místních 
regionálních výrobců. Pátý ročník byl 
v pondělí zpestřen kapelou Benedetta ze 
Smržovky a o den později tradičním Silves-
trovským sjezdem s pochodněmi, o který se 
postarali instruktoři z místních lyžařských 
škol a Harranti. Krakonošovy trhy byly též 
tradičně zakončeny soutěží „O nejlepší 
novoroční česnečku“, během které pan 
starosta Ing. Jaroslav Čech popřál všech-
no nejlepší do nového roku a poděkoval 
organizátorům akce – Harrantům, panu 
Kunrtovi, panu Veverkovi, městské údržbě 
a Lucii Novákové. Akci si nenechal ujít 
ani pan Krakonoš, který také promluvil do 
davu lidí.

Letos zvítězila restaurace DAVID, druhé 
místo obsadili Kunrtovi a o třetí místo se 
podělili MY PICNIK RESTAURANT a Re-
staurace TERASSA. Nechyběla tombola za 
zakoupené hlasovací lístky a výtěžek popu-
toval do místní Základní školy. Bylo rekord-
ně vybráno 12 953 Kč.  Všem zúčastněným, 
organizátorům akce, paní Špalkové z TIC 
a Sdružení cestovního ruchu za přispění 
hodnotných cen do tomboly, děkujeme. 
Krásný kulatý nový rok 2020.

L u c i e  N o v á k o v á
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Mikuláš nepřišel, ale 
tancovalo se s andílky
Ve čtvrtek 12. prosince uspořádala Kulturní komise města 
Harrachov předvánoční posezení s mikulášskou nadílkou. 
Přítomné seniory přivítala starostka města paní Eva Zbrojo-
vá. Všem popřála krásné Vánoce a vše nejlepší v roce 2020. 
Bylo to v restauraci „Pod Čerťákem“, Mikuláš nepřišel, 
dárky rozdával krásný anděl a sekundovali mu čtyři andílci 
z kulturní komise, kteří se též vzorně starali o občerstvení. 
K poslechu a tanci výborně hráli a zpívali Jana a Jan z Pří-
chovic. Také jsme si zazpívali a mohli jsme si zatancovat 
nejen se svou polovičkou, ale i s andílky. 
Myslím, že to bylo nejlepší setkání za poslední roky – krás-
né prostředí v restauraci „Pod Čerťákem“, výborná hudba. 
Škoda jen, že se nás tu nesetkalo více. Za všechny zúčastně-
né mohu organizátorům poděkovat. 

Wo l f g a n g  S l a v í k

Andělská nadílka „Pod Čerťákem“
Vážení čtenáři,
dovolte, abychom se s vámi podělili o milé zážitky z vánoční 
besídky pro seniory, která se konala ve čtvrtek 19. 12. 2019 
v restauraci „Pod Čerťákem“. 
Mnozí ze zúčastněných, nebo snad všichni, tuto restauraci 
znají ze svého mládí, protože se zde konaly zábavy a dle slov 
jedné z přítomných, protancovali zde nejedny ponožky…
Atmosféra byla velmi příjemná, bylo co jíst i pít, krásně 
hrálo duo z Příchovic Jana & Jan a došlo i na tanec! Anděl 
všem nadělil vánoční pozornosti, kterými jsme snad udělali 
trochu radosti. Dovolujeme si napsat, že celá akce se vydaři-
la a všichni byli spokojení.
Děkujeme všem, kteří tuto akci podpořili, velké díky patří 
manželům Dobiášovým, kteří provozují restauraci „Pod 
Čerťákem“ a v neposlední řadě patří díky naší andělce 
Lucii.
Doufáme, že se se všemi uvidíme na příští akci a přejeme 
v roce 2020 hodně zdraví a spokojenosti!

K u l t u r n í  k o m i s e

Obrazem: Prosinec v mateřské škole

Děkujeme kolektivu MŠ za zaslané fotografie.



 

 8         Harrachovský zpravodaj           1/2020 

ROZHOVOR

V prosinci rezignovala na svou funkci 
starostky města. Byla první ženou na 
harrachovské radnici, ve vrcholné 
funkci devět let, pro město pracuje už 
mnohem déle. Novoroční rozhovor 
s Evou Zbrojovou, starostkou města 
Harrachov v letech 2010-2019, při-
nášíme jako tečku za „jejím“ obdo-
bím a jako malou bilanci roku 2019 
v Harrachově.     

21 let pracujete pro město Harrachov. 
Jak se na svou dráhu díváte? 
Před 21 lety jsem chtěla pomoci Harra-
chovu. Kandidovala jsem za Demokra-
tickou regionální stranu, kupodivu na 
jedné kandidátce s Hubertem Riegrem 
a Pavlem Plocem. Město bylo v hrozné 
finanční situaci, byl tu dluh ve výši 
zhruba 80 milionů. Souviselo to s pro-
jektem benzínové pumpy na Mýtě, ve 
kterém město ručilo a z tohoto důvodu 
tam odteklo hodně peněz z městského 
rozpočtu. Po volbách jsem se dostala 
do zastupitelstva a Rady města na čtyři 
roky. S tehdejším starostou panem 
Cajthamlem se nám podařilo narovnat 
hospodaření města, řešily se prodeje 
městského majetku. Poté jsem byla 
dvě volební období v opozici. Byli jsme 
konstruktivní opozice. Občas jsme 
se ozvali, ale pokud bylo třeba udělat 
cokoliv pro rozvoj města, vždycky jsme 
koalici podpořili a zvedli jsme ruku pro. 
Nebyli jsme ukřičená opozice, kterou 
jsem zažila za těch posledních 9 let, 
která se nezapojovala do činnosti měs-
ta a pouze bořila, co jsme na radnici 
připravovali.

Jaké bylo první období, kdy jste se 
stala starostkou?
Město jsem přebírala pod exekucí, což 
nebylo vůbec snadné. Už tehdy tam 
figuroval pan Tomáš Vašíček, tehdy 
jako právní zástupce města. Hodně se 
snažil, aby k žádné změně ve vedení 
města nedošlo. Bylo to velice nároč-
né období, rok 2011. Pamatuji se na 
různé snahy, například petiční archy 
na odvolání starostky, které se nikdy 
nenašly, nebo “tiskovou” konferenci 
v Hotelu Sklář, kde jsem byla veřejně 
dehonestována. Bylo to velmi nepří-
jemné. Tyto moje první čtyři roky by 
se daly přirovnat k mému poslednímu 
roku ve funkci starostky. 

Jaká byla situace po volbách v roce 
2014?
Očekávali jsme, jak dopadne soudní 
spor města se společností Auditas, S.A.
Jinak to bylo klidné období, i když opo-
zice také nespolupracovala. V tehdejším 
zastupitelstvu jsme měli 10koaličních 
křesel a opozice pouze 5, proto jsme 
také udělali velký kus práce, hospoda-
ření města bylo stabilizované. Ve městě 
se budovaly chodníky, veřejné osvětlení, 
po 30 letech se podařilo opravit komu-
nikaci na Klondajku. To byla sdružená 
akce včetně kanalizace a rozvodů vody. 
Nikomu se do toho předtím nechtělo 
a my jsme to udělali a je to v pořádku. 
Liberecký kraj zrekonstruoval komuni-
kaci n Mýtiny. V tomto období se také 
zřítila opěrná zeď do Mumlavy, kterou 
Liberecký kraj opravil. Navazovala 
oprava obchvatu. Na konci tohoto 
volebního období se také začalo s re-
konstrukcí bývalého učiliště na Bytový 
dům s byty zvláštního určení. Kino je po 
rekonstrukci zkolaudované, jen jsem ho 
už nestihla otevřít. Bylo toho opravdu 
hodně, co se podařilo. 

Kterou z těchto akcí považujete za 
nejdůležitější?
Jsem ráda, že se nám přes odpor opo-
zičních zastupitelů podařilo vybudovat 

Bytový dům s byty zvláštního určení. 
Někteří na to měli jiný pohled. Já jsem 
s výstavbou také hodně pospíchala, sta-
veniště jsme firmě Syban, která vyhrála 
výběrové řízení, předávali o zhruba 
měsíc a půl dříve. Rok 2018 byl volební 
a mým záměrem bylo maximálně využít 
dotaci poskytnutou Ministerstvem pro 
místní rozvoj ČR, aby se celá akce už 
nedala zastavit a aby na tomto místě ne-
vznikl třeba další developerský projekt. 
Celá tato akce trvala od nápadu až po 
realizaci sedm let. Poté, co Rada kraje 
uzavřela místní učiliště, budovy byly ve 
vlastnictví Libereckého kraje. Podařilo 
se mi vyjednat bezúplatný převod majet-
ku na Město Harrachov. Nechtěla jsem, 
aby se z bývalého učiliště stala třeba 
ubytovna. Pak jsem zase čelila výtkám, 
že tento majetek chátrá a nevyužívá se. 
Původně bylo mým záměrem vybudovat 
zde centru pro nemocné Alzheimerovou 
chorobou. Tento nápad nepodpořil ani 
Liberecký kraj ani Ministerstvo zdravot-
nictví ČR. 

Proč jste nezkusila spolupracovat 
třeba se soukromými investory?
Soukromí investoři chtěli z učiliště vybu-
dovat luxusní domov pro seniory s bazé-
nem, ale bylo zřejmé, že tento projekt by 
nebyl určený pro Harrachováky. 

CO JSEM CHTĚLA ZVLÁDNOUT, JSEM UDĚLALA



 

ROZHOVOR
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Dále tu byla nabídka soukromých pro-
vozovatelů těchto zařízení na pronájem, 
ale ani to mě nepřesvědčilo, že by byla 
správná cesta. Po návštěvě jednoho 
takového zařízení jsem se rozhodla, že 
nad těmito byty musí mít ochrannou 
ruku město, abychom mohli zajistit 
důstojný život potřebným. 

Jak probíhala rekonstrukce bývalého 
učiliště?
Kontrolní dny se konaly každý týden, 
na stavbě jsme hlídali vícepráce, čelili 
tlakům. Opravovat takhle starý objekt 
z 80. let znamená riziko víceprací, navý-
šení celkové ceny díla, protože se něco 
otevře, o čem se dopředu neví. Víceprá-
ce jsme nakonec kalkulovali za 900 tisíc 
korun, což při celkovém rozpočtu díla 
30 milionů korun, považuji za velmi 
slušný výsledek. Ačkoliv kolem bylo 
spousta křiku z druhé strany. Myslím, 
že si to ještě několikrát vyslechneme, 
ale považuji to za zbytečné. Samozřej-
mě jsme zaznamenali dílčí projektové 
nedostatky, ale s dodavatelem stavby se 
spolupracovalo bez problémů, přístup 
společnosti Syban byl korektní, vždyc-
ky jsme se na všem domluvili. Máme 
s nimi dobrou zkušenost už při zateplo-
vání budovy školy a školky, rekonstruk-
ci hřbitova a vše bylo vždycky naprosto 
v pořádku. A mám radost, že se nám 
tento projekt od záměru až po kolauda-
ci opravdu povedl. 

Na jaře se bude dokončovat revitali-
zace a rekonstrukce rybníků. Můžete 
stručně „akci rybníky“ představit?
Rybníky se nacházejí v lokalitě pod bý-
valým učilištěm, tedy dnes už Bytovým 
domem. Je to lokalita oblíbená k pro-
cházkám u místních i u návštěvníků. 
Chtěla jsem toto místo kultivovat, bylo 
to tam už hodně zarostlé, proto jsme 
se rozhodli toto místo zvelebit. Nechali 
jsme si zpracovat projekt a získali dota-
ci. Nyní je lokalita vykácená, na podzim 
se začalo s betonováním, úpravami 
hrází a nádrží. Vznikne tu nový vycház-
kový okruh od Černého mostu nebo 
od bývalého učiliště a já věřím, že si jej 
nejen noví obyvatelé bytů oblíbí. 

Co jste nestihla dokončit?
Co jsem chtěla zvládnout, jsem udělala. 
Kino je zkolaudované, Bytový dům je 
zkolaudovaný, na jaře se dokončí revi-
talizace rybníků. Územní plán máme 5 
let, předtím město žádný nemělo, takže 
i v tomto směru jsme rozvoj města 

zajistili. Ve spolupráci s Mikroregionem 
Tanvaldsko jsme připravili Strategický 
plán rozvoje města. Teď už zbývá jen 
pokračovat v opravě chodníků, veřejné-
ho osvětlení. Od toho tu jsme, jak lidé 
říkají, to je naše práce. 

Jaké jste měla na radnici spolupracov-
níky? 
Se zastupiteli za Starosty byla spoluprá-
ce velmi dobrá. Vzpomínám na svého 
kolegu, svého prvního místostarostu 
Oldu Jakubce. S ním se mi spolupraco-
valo velmi dobře. Byl mou velkou opo-
rou a bez něj bych ty první těžké roky 
asi nevydržela. Olda mi doslova kryl 
záda a pomáhal mi čelit všem útokům. 
Oporou mi byli v tomto období všich-
ni moji spolupracovníci - Dan Beneš, 
Vašek Tondr a Helena Stříbrná. Drželi 
jsme spolu a to je nade vše. 

Jaké jsou vaše další plány?
Udělám si teď volno, dám si oddych, ne-
beru síly. 9 let jsem se naplno věnovala 
městu. Můj muž mi vytýkal, že město 
není moje firma, ale plné nasazení na 
takovém místě je prostě nezbytné. Jako 
starostka jsem měla nárok na 5 týdnů 
dovolené, ale to jsem nikdy nevyčerpala. 
Myslím, že pro mou rodinu bylo mé 
veřejné působení v posledních letech 
velmi náročné, tak se jim to nyní budu 
snažit trochu vynahradit. Poučila jsem 
se v tom, že nestačí jenom pracovat. 
Lidská paměť je krátká a rychle zapo-
míná. Určitě je nutné se umět zastavit 
a dívat se na věci s nadhledem. A také 
se někdy úplně odstřihnout a vypnout. 
Zdá se mi, že toto umí lépe muži než my 
ženy. 

Proč jste nezávislá kandidátka?
Nikdy jsem nebyla členkou žádné 
politické strany. Ani před revolucí, ani 
po revoluci. Sympatizuji se Starosty pro 
Liberecký kraj, ale být v nějaké partaji, 
to mě nelákalo. 

Kam může dál Harrachov jít?
Když poslouchám návštěvníky Harra-
chova a naše hosty, tak nás velice často 
srovnávají se Špindlerovým Mlýnem. 
Říkají, že Harrachov je dosud stále ještě 
příjemné místo pro život. Cestovní ruch 
je tady u nás už také značný, prakticky 
celoroční. Pamatuji doby, ještě před 
revolucí, kdy místní nadávali v sobotu 
ráno, že jim „lufťáci snědí všechny 
housky a chleba“. Pamatuji i velký 
boom po revoluci, kdy místní přebudo-

vávali své domy na penziony. Sezona 
byla rozdělená na zimní a letní. Zimní 
byla od Vánoc do Velikonoc, pak bylo 
několik „volných“ týdnů, než začaly 
v červnu školní výlety. A letní sezona 
končila v říjnu tzv. bramborovými 
prázdninami. Dnes jsme ve fázi, kdy 
pouze v listopadu je tu pár dní volna. 
Spousta restaurací už nemá sezonní, 
ale celoroční provoz. Bojím se, aby se 
z Harrachova nestal „Apartmánov“, 
i když tomu v určitém ohledu tak už 
je. Apartmánových domů je tu spousta, 
rostou jako houby po dešti. Jsem hrdá 
na to, že jste to nebyli my, kdo jsme dali 
jakýkoliv souhlas k vydání územního 
rozhodnutí pro výstavbu takových 
objektů. To jsme nikdy nepodporovali, 
nedávali jsme k tomu souhlasy, i když 
si to lidé už nepamatují. Byli jsme na 
radnici zřejmě velmi dlouho, s dlouhou 
kontinuitou a některé činy jsou nám 
připisované. Jsem první ženou, která 
v Harrachově starostovala. Dvě volební 
období byl starostou pan Cajthaml a já 
jsem jsem ustála být starostkou devět 
let. 

Čeho by bylo dobré se podle vás vyva-
rovat v budoucím vývoji?
Harrachov je Harrachovem a toho by 
se měl držet. Máme svou historii, své 
možnosti, Alpy tady nemáme, Národní 
olympijské centrum tu asi nevznikne, 
postupně se asi jednou i sjezdovky 
rozšíří, aby se lyžaři na svahu nepře-
tlačovali. Otázkou zůstává, jakým 
způsobem dojde ke změně vlastníků 
pozemků, jak se zastupitelé postaví ke 
změnám územního plánu, zkrátka jaký 
bude další vývoj. Je to teď na nich. Je to 
i hlavní důvod, proč jsme, po tom, co se 
tu v posledních měsících dělo, odmítli 
zůstat dál v zastupitelstvu, protože 
bychom to neuměli žádným možným 
způsobem ovlivnit. Protože nás naši 
opoziční zastupitelé 9 let školili, jak 
všechno děláme špatně, tak se bude-
me v klidu zpovzdálí dívat, jak nyní 
ponesou odpovědnost.A abych pravdu 
řekla, po tom všem s nimi nechci sedět 
u jednoho stolu.    

Co byste popřála Harrachovákům do 
nového roku 2020?
Zdraví, štěstí, lásku a spokojenost 

D ě k u j i  z a  r o z h o v o r . 
L e n k a  H a n u š o v á
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AKTUÁLNÍ TÉMA

INZERCE

Den otevřených dveří v bytovém domě 
Pár dní před Štědrým dnem, 
konkrétně ve čtvrtek 19. 12. 2019 
od 14. do 16. hodiny se konal Den 
otevřených dveří Bytového domu 
s byty zvláštního určení, č. p. 155. 
V tento den se mohla přijít podívat 
a obdivovat práci za necelý rok 
široká veřejnost. První návštěv-
níci přišli už před 14. hodinou. 
Ke skupině promluvila paní Mgr. 
Dagmar Staňková za majetkový 
odbor a nechyběl ani proslov paní 
starostky Evy Zbrojové. Paní 
Staňková s paní Krůtovou, obě za 
majetkový odbor, a i pan místosta-
rosta Beneš prováděli návštěvníky 
po skupinkách postupně celým 
domem. Návštěvníci se svezli 
i výtahem. Účast byla hojná, 
odhadem přišlo 130 lidí, což nás 
moc těší. Pro návštěvníky bylo připraveno malé pohoštění, které doplnila 
paní Bulušková výbornými vanilkovými rohlíčky, za které ještě jednou 
mnohokrát děkujeme. Nejen občané Harrachova odcházeli s velkým 
nadšeným, ohlasy byly spíše pozitivní.  

t e x t  a  f o t o  L u c i e  N o v á k o v á

RÁDIO VAŠEHO KRAJE

VÁM PŘEJE
POHODOVÝ ROK 
2020

liberec.rozhlas.cz
Liberec-PF2020.indd   1 9.12.2019   12:09:43

volejte 24 hodin
tel. 777 002 432

www.spolehlive-strechy.cz

● ze všech druhů střech, ploch a prostranství
● horolezecká výbava, frézovací technika
● proškolení zaměstnanci na práci ve výškách
● kvalitní a rychlá práce bez poškození majetku
● příznivé ceny

SHOZ SNĚHU
RAMPOUCHŮ
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AKTUÁLNĚ

Obnova rybníčků v Anenském údolí
Město začalo s obnovou his-
torických rybníčků v Anen-
ském údolí mezi soutokem 
Milnice a Mumlavy. V mi-
nulosti byly propojené do 
důmyslné rybniční kaskády, 
ze které se ale do součas-
nosti dochovaly pouze malé 
vodní plochy. Kvůli výstavbě 
v jejich sousedství byl do 
jednoho z rybníků přerušený 
přítok a je suchý, další napá-
její nedaleké prameny.
Radnice nechává opravit 
hráze a výpusti, jednotlivé 
rybníky také propojí potů-
ček. Vznikne i stezka a místo 
vhodné k rekreačním úče-
lům. Obnova rybníků začala 
v září a hotová by měla být 
v květnu letošního toku. Stát 
bude zhruba 1,6 milionu 
korun. 80 procent nákladů 
pokryje dotace, kterou Ha-
rrachov získal od Minister-
stva životního prostředí ČR.

L e n k a  H a n u š o v á
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Milí čtenáři,
doufám, že jste do nového roku vykročili správnou nohou, ve zdraví a v dobré náladě. Přeji vám šťastný 
start do roku 2020 a připomínám také placení registračních poplatků (120 Kč dospělí, 60 Kč děti, studenti 
a senioři). Budu se těšit na viděnou v knihovně, Ježíšek nám nadělil spoustu krásných knižních novinek!
Michaela Holmerová

Detektivní romány
A. Mayne – Teorie vraždy
P. May – Pekingský rozparovač
Thriller
Ch. Stevens – Nenechám tě odejít
Psychologické romány
D. de Vigan – Vděk
B. Bellová – Mona
Společenský román
J. Štifler – Sběratel sněhu
Romány pro ženy
P. Ward – Gentleman devět
Ch. Nash – Svatba v Paříži
Fantasy
J. R. R. Tolkien – Pád Gondolinu
Humoristické povídky
I. Devátá – Džungle v kuchyni
Rozhovory
A. Palán – Jako v nebi, jenže jinak
Populárně-naučná publikace
V. Cílek, J. Sokol, Z. Sůvová – Evropa, 
náš domov
Pohádky
O. Sirovátka – Větře, černý větře, ty máš 
větší sílu nad mraky?
Strašidelné příběhy pro děti 
A. Mornštajnová – Strašidýlko Stráša
P. Brycz – Neboj se, vždyť máš česnek
Detektivní příběh pro děti
T. C. Brezina – Klub tygrů: Děsivá 
helikoptéra
Obrazová publikace pro děti
M. Säfströmová – Ilustrovaný atlas 
neuvěřitelných faktů o zvířatech

NOVÉ KNIHY

NOVINKY
D. de Vigan – Vděk
Hrdinkou dojemné, ale i humorné knihy je obyvatelka domova pro seniory Michele Seldová zvaná Miška. Svéráz-
ná stařenka s duší mladého děvčete paradoxně k tomu, že pracovala jako korektorka v novinách, trpí postupující 
poruchou řečových schopností. Ztráta slov, která Miška nahrazuje jinými, je sice zdrojem komických efektů, ale 
zároveň prozrazuje leccos z její dramatické minulosti: její židovští rodiče byli deportováni a v dětství ji vychovávala 
cizí náhradní rodina. Miška vnímá svůj celoživotní dluh – vyjádřit těm statečným lidem svůj vděk – a cílí k tomu 
veškerou svou zbývající energii.

A. Palán – Jako v nebi, jenže jinak
Aleš Palán, autor bestselleru Raději zešílet v divočině, přichází s další knihou o samotářích žijících stranou civili-
zace. Rok a půl za nimi jezdil do odlehlých oblastí od Chodska po Bílé Karpaty, od Jizerských hor až po Beskydy.
Setkání s českými a moravskými solitéry opět přináší zajímavé rozhovory, vyhraněné postoje, neopakovatelné 
životní příběhy a notnou dávku přírodní mystiky i humoru?

A. Mornštajnová – Strašidýlko Stráša
Představte si malé strašidlo. A teď si představte, že tohle malé strašidlo se všeho bojí. Tmy, zvuků, zkrátka všeho. 
A tak mu nikdo neřekne jinak než Stráša. O tom, jak se malý strašpytel skamarádí s klukem Matějem, a o tom, co 
všechno spolu zažijí, vypráví nová kniha oblíbené spisovatelky Aleny Mornštajnové. 

Obrázkovou křížovku 
správně vyluštilo všech 
23 soutěžících. Na leden 
jsem pro děti připravila 
sněhulákovou skrývačku.

SOUTĚŽ PRO DĚTI

28. 11. v knihovně proběhla beseda 
Harrachovské menhiry a energie místa, 
na níž jsme se dozvěděli, co jsou to 
menhiry, kde se v Harrachově nacházejí 
a jaké mají účinky. Pan Jiří Krejčí, který 
celou besedou s doprovodným slovem 
Radka Pilaře provázel, nám také na ob-
rázcích a fotografiích ukázal, jak vypadá 
energetické pole nebo jaké energetické 
shluky kolem nás létají. Mohli jsme si 
na vlastní kůži vyzkoušet i působení 
harmonizačních přístrojů.

HARRACHOVSKÉ MENHIRY

V kategorii dospělých se nejpilnější harrachov-
skou čtenářkou roku 2019stala paní Ludmila 
Výtvarová, která přečetla 94 knih. V kategorii 
dětí vyhrála s 81 výpůjčkami Helenka Jiroušo-
vá, jíž k vítězství částečně pomohl také mladší 
bráška Max. Srdečně gratuluji! Kromě diplomů 
a krásných cen si obě milovnice knížek odnesly 
iregistraci do knihovny na rok 2020 zdarma. 
Šanci mají všichni čtenáři, na konci letošního 
roku se ceny budou rozdávat zas!

ČTENÁŘ ROKU 2019
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NEJOBLÍBENĚJŠÍ KNIHA ROKU 2019

LEDEN: AKCE V KNIHOVNĚ

Čtenářská anketa
Byli jste v roce 2019 v knihovně spokojeni s nabídkou knih, 
služeb a kulturních akcí?
  a) Ano, byla to změna k lepšímu.
  b) Ne, byla to změna k horšímu.
  c) Nevím, žádné změny jsem nezaznamenal/a.

14. 1. v 9 h Babička Drsňačka 
- beseda pro 5. třídu na podporu čtenářství
Čtení z knížky a zamyšlení na téma stáří a prarodiče

Nejpůjčovanější knížkou v roce 2019 byl v harrachov-
ské knihovně bestseller Petera Wohllebena Tajný život 
stromů. Na druhém místě se umístil cestopis Moje 
pacifická hřebenovka od Moniky Benešové a na třetím 
francouzský román Vařila jsem pro Picassa, jehož 
autorkou je Camille Aubray. Jednoznačným vítězem 
v žánru dětské literatury se stalo Pět ocásků v Harra-
chově, které napsal Michal Dvořák. Pak si děti s nad-
šením půjčovaly interaktivní knížku Strašidelný zámek 
od Davida Glovera a Ilustrovaný atlas neuvěřitelných 
faktů o zvířatech, který nádherně zpracovala Švédka 
Maja Säfström.

PODĚKOVÁNÍ
Jménem knihovny a všech malých čtenářů bych ráda poděkovala dalšímu člověku s dobrým srdcem, který ochotně věnoval 
krásné ceny dětem do soutěží, a to paní Janě Lukáškové a firmě Sunny On-line. Pokud byste naše soutěžící také rádi podpořili, 
přihlaste se v knihovně, díky!

ÚNOR: AKCE V KNIHOVNĚ

6. 2. v 17 h Základy finanční 
gramotnosti 

- beseda pro veřejnost



PŘIŠLO DO REDAKCE

Poděkování
Koncem listopadu jsme společně s bratrem oslavili „80.“ naro-
zeniny. Chtěl bych tímto poděkovat celé naší rodině za důstojně 
připravenou oslavu a za pěkné dárky. Už předem jsme dostávali 
spoustu krásných gratulací od kamarádů. Bylo jich strašně moc, 
a to nejen z Čech, ale i z Německa, Slovenska, Norska a dokonce 
i z Holandska. Popřát nám do Harrachova přijel i ředitel skoku 
na lyžích mezinárodní lyžařské federace FIS Walter Hofer. Přijel 
i sekretář ČSL pan Čeřovský a Ing. Jan Baier. Popřála nám i 
starostka Harrachova Eva Zbrojová.
Den před naší oslavou mi sousedi František a Pavlínka připravili 
krásné setkání všech sousedů z Hřebenek. Zazpívat nám přišel i 
dívčí pěvecký sbor z Varnsdorfu. 23. 11. jsme s rodinou a 

kamarády sportovci oslavili narozeniny „Za Pecí“ u pana Lahody. 
Vše bylo perfektně připravené, hodně jídla, pití, sešlo se nás přes 
80. K tanci a poslechu nám zahrál děda Pánek. S kamarády jsme 
vzpomínali na slavnou historii harrachovského lyžování, kdy 
jsme zde pořádali velké mezinárodní závody a mistrovství světa. 
Také na to, že tady vyrostli nejlepší skokani a sdruženáři. To zde 
byly nejlepší můstky a nejlepší sněhové podmínky.
Všichni věříme, že se to co nejdříve zlepší.Chtěl bych poděkovat i 
za uveřejnění všeho v Harrachovském zpravodaji. Každý měsíc si 
několik výtisků kupuji a zasílám kamarádům.

Wo l f g a n g  S l a v í k

ZE SPORTU

Lyžařka Kmochová vybojovala zlato na 
deaflympiádě

Neslyšící lyžařka Tereza Kmochová ze Ski klubu Harrachov získala 
jednu zlatou a tři stříbrné medaile na deaflympiádě pořádané v 
italské Santa Caterině. Česká závodnice zvítězila v obřím slalomu. 
Na čtvrtý pokus porazila ruskou soupeřku Jakovišinovou a získala 
tak své osmé zlato ze zimních her neslyšících. Tereza Kmochová 
závodí v alpském lyžování – v disciplínách sjezd, superobří slalom, 
obří slalom a slalom.
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Lyžařská základní škola, kde se rodí 
děti s lyžemi na nohou
Rozvoj mládežnického lyžařského spor-
tu vyžaduje tak často vzývaný systém. 
24hodinový den sám o sobě neumož-
ňuje, aby děti chodily do školy, stihly 
se potkat s rodinou, pohrát si, odpoči-
nout, když je třeba, a ještě systematicky 
trénovat. Obzvlášť tak časově a logis-
ticky náročný sport, jako je lyžování, se 
mnoha rodinám do programu prostě 
nevejde. Jedním z řešení je spolupráce 
se základní školou. Jak ukazuje na svém 
příkladu Základní škola Jana Masaryka 
z Harrachova.
Harrachov je českým unikátem v tom, 
že nabízí všechny lyžařské disciplíny na 
jednom místě. Ve městě se specifickou 
lyžařskou tradicí – Harrach přeci přivezl 
první lyže do českých zemí – je pocho-
pitelně o zimní sporty velký zájem, 
tradičně tam rostou generace úspěšných 
závodníků napříč disciplínami. V sou-
časné době se o všechny talenty starají zejména dva místní 
oddíly: TJ Jiskra Harrachov o klasiky: tedy skokany, běžce 
a sdruženáře, Harranti Ski Team zase vychovávají sjezdaře. 
Aktivní je i biatlonový oddíl SKP Harrachov. Základní škola 
Jana Masaryka se všemi kluby intenzivně spolupracuje a, 
posuďte, více než polovina všech žáků školy se v rámci čin-
nosti těchto sportovních spolků koncepčně věnuje nějakému 
zimnímu sportu.

Potřebujeme děti
„Chceme, aby děti z Harrachova zažívaly plný luxus života 
ve městě a k tomu měly jedinečnou šanci sportovat“, otevírá 
povídání o filozofii a provozu školy její ředitelka, Ing. Helena 
Stříbrná. „V Harrachově není dostatek dětí, takže musíme 
šetřit a snažit se, protože kdyby se škola měla redukovat 
a starší děti někam dojíždět, na sport by jim času moc ne-
zbylo“. Sport je i jednou z cest, jak do Harrachova přilákat 
nové rodiny, a pomoci tak vlastně celému regionu. Aktivita 
zdejších sportovních oddílů nemůže stát osamoceně, proto 
z iniciativy základní školy vniklo Memorandum o partnerství 
při podpoře sportovních aktivit dětí, pod které se podepsa-
lo vedle školy a sportovních klubů i město. Jeho účelem je 
sbližovat a koordinovat aktivity všech institucí při podpoře 
sportu dětí. „Děti zůstávají dětmi i poté, co skončí škola, ka-
ždé dítě má spoustu aktivit a spoustu práce, já bych chtěla, 
abychom vnesli podporu do všech těchto oblastí dětského 
života, aby se propojily zájmy rodičů, školy, sportovních 
oddílů,“ vysvětluje paní ředitelka a pokračuje.

Nejde jen o uvolňování
„Uvolnit žáka na žádost rodiče je zákonná povinnost školy, 
takže u nás jde o víc: třeba připravit učební plán, ale hlav-
ně budeme v přímém kontaktu s trenéry, kteří zejména na 
delších soustředěních, kde rodiče nejsou přítomni, přebírají 

zodpovědnost i za školní činnost. Když 
bude učitel v kontaktu s trenérem, ten pak 
bude mnohem více v obraze, co se týče 
školního prospěchu a plnění výukového 
plánu. Sportovní a učební motivace se tak 
trochu propojí. Důležité je také vědět, které 
dítě přesně chodí do jakého oddílu, dostat 
včas tréninkový rozpis, abychom mohli 
v rámci možností přizpůsobit rozvrh.“ 
Prvním cílem školy je samozřejmě vzdělá-
ní. Na druhou stranu ale jsou děti, kterým 
prostě škola z nějakých důvodů moc nejde. 
I to může sport kompenzovat: „Je důležité, 
aby se každé dítě v něčem chytlo, komu 
nepůjde škola, uvidí se na stránkách školy 
třeba jako výborný sportovec. Dětem je 
přeci potřeba nahodit sebevědomí.“

Škola a rodina
Zásadní je také spolupráce mezi školou 
a rodinou. „Tereza Kmochová, která k nám 

chodila až do devítky, to je ukázkový příklad spolupráce školy 
s rodinou. Odjela třeba na měsíc do Kanady a po návratu ne-
bylo poznat, že by vůbec chyběla. Terka byla velmi pracovitá 
a rodina ji hodně podporovala, rodiče nikdy neříkali: 
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hlavně ať lyžuje, ta škola se nějak udělá. Měli sport a školu 
jako dvě paralelní linie a pro obě dělali maximum. Když děti 
vědí, že rodiče aktivní přístup ke škole vyžadují, tak ono to 
jde. Nejhorší je, když rodiče snižují význam školy ve pro-
spěch sportu. Samozřejmě i tací jsou. Ale i u nich si to, dou-
fám, časem sedne. Jenom by se rodiče neměli bát více mluvit 
o volnočasových aktivitách dětí i se školou,“ doplňuje paní 
ředitelka. I tomu by snad mohlo memorandum napomoci. 
Přinejmenším škola veřejně deklaruje, že je otevřená spolu-
práci s dalšími institucemi a význam sportu si uvědomuje. 
Jen samotné toto vědomí může zbořit obavy rodičů z uzavře-
nosti školy a nastartovat nezbytnou komunikaci. Která třeba 
povede ke zrodu nějaké další české lyžařské hvězdy…

Díky odvážným pedagogům
Ředitel sice moderuje chod školy, ale do přímého kontaktu 
s dětmi vstupují především jednotliví učitelé. Jsou sportu 
otevření, odvážní podrobit se spojenému riziku, které jim 
osnovy nutně nenařizují? „Opravdu většina našich učite-
lů je odvážných. Několikrát jsem absolvovala dvoudenní 
školní výlet Krkonošemi z Pece do Harrachova, kolikrát prší 
a fouká… Naše děti lítají na běžkách kolem Vosecké boudy. 
Jezdíme na vodu, na cyklistický kurz… Zažili jsme už leccos. 
Doba je strašně zpovykaná. Jsme tak vystrašení tím, co vše 

by se mohlo stát, že by si člověk po školení z bezpečnosti 
práce nemohl dojít ani na vycházku Harrachovem. Ale děti 
jsou děti. Kdo jen sedí doma, nic nepozná,“ pokračuje. A jak 
udržet akční pedagogy motivované? „Odvážné pedagogy se 
snažím podporovat, prakticky jim mohu ale jen čas od času 
poděkovat.“ Jsem ráda za to, že naši tělocvikáři se po celou 

zimní sezónu zaměřují především na dostupné běžky, takže 
na lyžích jezdí skutečně každý harrachovský školák.

Lyžování pro každého
Ani v kolébce lyžování nemají na sjezdovky přístup všechny 
děti. „Mrzí mě, že ne všechny děti se ke sjezdovému lyžování 
dostanou. Rodiče pracující za minimální mzdu nekoupí dě-
tem denní skipas za 600 Kč, takže některé děti se na sjezdov-
ky dostanou málo nebo vůbec. Je to pak vidět na závodech, 
kdy děti ze sportovních oddílů trať sebevědomě sjedou, 
zatímco některé ostatní se buď vůbec nezúčastní, nebo se na 
lyžích trápí a cítí se zbytečně ponížené. Přitom to ale není 
jejich vina. Ráda bych proto zkusila domluvit spolupráci s ly-
žařským areálem třeba na příkladu špindlerovské sportovní 
akademie, jejíž žáci dostávají zvýhodněné sezonní jízdenky… 
Chtěla bych se dostat k tomu, aby se zase mohlo říkat, že se 
v Harrachově rodí děti s lyžemi na nohou,“ uzavírá Helena 
Stříbrná.
Harrachovská základní škola je taková úplně normální škola. 
Na nic si nehraje. Nepředsouvá moderní importované meto-
dy,ale naopak staví na zkušenosti a přirozeném citu. Upřímná 
vnitřní motivace dávat dětem nejvíc, vidět jejich svět v souvis-
lostech a podporovatje nejen v čase školní docházky jemožná 
právě ten nejlepší vklad do mladého života. Skoro mi až přišlo 
líto, že nebydlíme v Harrachově. Škole, kde vyrůstala Tereza 

Kmochová, Eva Puskarčíková nebo Lukáš Hlava, bych vlast-
ní děti s klidným srdcemsvěřil.

P e t r  S o c h a 

Te x t  z v e ř e j ň u j e m e  s  l a s k a v ý m  

s v o l e n í m  č a s o p i s u  S n o w
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Harrachov má Vicemistra ČR 
v autocrossu
V zářijovém čísle Harra-
chovského zpravodaje jsme 
slíbili, že Vás budeme infor-
movat o dalších výsledcích 
Adama Kotašky, kterému 
se v letošní sezoně mezi 
autokrosovými speciály 
divize kartcross velmi daři-
lo. Dnes je již autokrosová 
sezona ukončena. Adam 
bodoval i v posledních 
závodech, a tak mu povinné 
vyškrtnutí tří nejslabších 
závodů, mezi nimiž byl 
i předposlední v Sedlča-
nech, neuškodilo. Průměr-
ný výsledek v posledním 
závodě v Hollabrunnu mu 
stačil na to, aby se stal 
„VICEMISTREM REPUB-
LIKY“.
Celkově se v sezoně Adam 
zúčastnil 12 závodů na významných tra-
tích v Čechách (Nová Paka, Přerov, Po-
říčí nad Sázavou, Sedlčany či Sosnová), 
další tři závody se konaly v Rakousku, 
a to dva v Hollabrunnu a jeden v Melku. 
Adam k úspěšné sezoně říká: „Mám 
radost, že se nám letos dařilo. Naštěstí 
jsme neměli tolik technických problé-
mů, jako tomu bylo v letech minulých, 
proto jsme byli schopni dokončit většinu 
závodů a tím pádem nepřicházeli o po-
třebné body. Chtěl bych poděkovat naší 
firmě JPK za podporu a zejména svému 

taťkovi. Bez něj bych závodit nemohl, 
protože je mým hlavním sponzorem 
a také rádcem.“
A jaké jsou plány na další sezonu? Příští 
rok by se Kotaškovi chtěli zúčastnit opět 
českého mistrovství a zároveň také pěti 
závodů evropské série, kde bude Adam 
závodit s novým speciálem KAMIKAZ 
3 francouzské firmy PLANET. „Na 
to už budeme shánět i další sponzory, 
abychom se všech těchtozávodů mohli 
účastnit. Držte nám palce, ať se nám 
daří i v příštím roce,“ dodává Adam.

L e n k a  H a n u š o v á

Adam Kotaška (první zleva)
 - závěrečné vyhlášení sezony 2019.

Foto: archiv Adama 
a Jiřího Kotaškových

Čekání před startem v Poříčí nad Sázavou

Po startu v přerovské Rokli



ZPÁTKY DO HISTORIE

Můstek pro lety na lyžích - lanovka se zatáčkou
V roce 1970 bylo rozhod-
nuto ve FIS vybudovat pátý 
můstek pro lety na lyžích, a 
to v ČSSR. Našemu svazu 
lyžování a veřejnosti připa-
dl úkol určit místo pro jeho 
stavbu. První volba připad-
la pro Špindlerův Mlýn. 
Navrhované místo pro jeho 
stavbu ve Svatém Petru 
nebylo komisí schváleno. 
Nastala sedmiletá přestáv-
ka. FIS projevila vůči naše-
mu svazu nespokojenost a 
zvažovala toto právo ČSSR 
odebrat. Při jednom mém 
setkání s Miloslavem Bělo-
nožníkem, členem skokan-
ské komise FIS a předsedou 
skokanské komise našeho 
svazu lyžování, svěřil se mi, 
že FIS striktně vyžaduje naše 
stanovisko. Co říkáš postavit 
můstek v Harrachově? No, 
překvapivý nápad. Pomohl 
bych. Věděl bych kde, a ved-
le něj postavit ještě jeden, 
menší, pro trénink a závo-
dy světového poháru, který 
nám stále chybí. Horší to 
ale bude získat souhlas 
s vybraným místem. Ale 
orgány lidosprávy určitě 
pomohou. Iniciativy se ujal 
místopředseda ONV Semi-
ly JUDr. Havlíček. Orgány 
a všechny organizace ONV 
se daly do pohybu. Včetně 
OV KSČ, předsedou 
Valentou. Určení generál-
ního dodavatele, získání 
souhlasu státních lesů, 
zaměření území, určení 
projektantů, zpracování 
projektu, výběr a dohody 
dodavatelských firem, to 
vyžadovalo neskutečné 
množství práce. Stavba 
již byla zahájena a já po 
mnoha letech skončil u 
státních lesů. Tehda přišel 
za mnou JUDr. Havlíček 
s Jaroslavem Kořínkem, 
ředitelem Agropodniku z 
Lomnice nad Popelkou a 
generálním dodavatelem 
stavby, jestli bych vzal úlo-
hu stavbyvedoucího. JUDr. 
Havlíček uvedl, že jsem 

obeznámen s projekcí menších 
můstků, třeba s umělou hmotou, 
závodil na můstcích ve skoku, 
máš s tím vším zkušenost. No, 
zkusím to.
Probíhaly již zemní práce, 
vzal jsem projekt a objezdil se 
sekretářkou Zdenou Uhlíkovou 
firmy vytipované jako dodavatele 
a předávali jsme jim projekty. 
Úkol realizace betonových 
objektů připadl na nás, na „GD“ 
Agropodniku. Byl to nesnadný 
úkol. Nikde ve svahu žádná 
cesta, ani pro pěší. Napadlo 

mě použít lanových systémů. Z 
lesnické praxe jsem znal typy pro 
přibližování dříví. Ale něco jiného 
bylo dopravovat beton a armatury, 
ne „dolů“, ale „nahoru“. Jedině 
poradit se s Janem Pohlem z Koře-
nova, zaměstnancem Lesního zá-
vodu Harrachov. Ten tam měl na 
starosti lanové systémy Wyssen a 
Lasso-Cablo. Zašel jsem za ním o 
radu. Honzo, můžeš poradit? Ano, 

ale budu vaším zaměstnancem. 
Seznámil se s projekty. Půjde 
to. Ale nad odrazovou hranou 
můstku pro lety musím vyrobit 
zatáčku. To mě překvapilo. Přes 
ni by „kontejner“ jezdil betono-
vat patku „a“, o ni se bude opírat 
celý 170 tunový nájezd. A potom 
ještě dvě patky „b“ pro dvě pod-
pěry celého nájezdu. Protože v 
Harrachově neměl zámečnickou 
dílnu, jen svěrák, jezdil denně do 
Lomnice nad Popelkou. Všechno 
obstarával. Několik set metrů 
nosného lana a totéž tažného 
lana. Stanici s elektromotorem a 
cívkou pro navíjení tažného lana. 
Kontejner pro beton, závěsné 
háky pro zavěšení železné arma-
tury, řeziva, vody pro kropení 
betonu. A někdy i obědy, aby se 
betonáž nepřerušila. Někdy se 
betonování provádělo i v noci, 
vše osvětlovaly halogenové 
lampy.
Když se již prováděla demontáž 
této „unikátní“ lanovky, mnozí 
odborníci v oboru stavitelství 
vyjádřili údiv nad tímto systé-
mem, který Jan Pohl vyrobil bez 
technických norem.

I n g .  Š a b l a t u r a  L u d v í k

Porada pracovníků stavby: vlevo ing. Ludvík Šablatura, vedoucí 
stavby, uprostřed Mirek Solař, Ingstav Brno, vedoucí zemních 
prací, vpravo Jan Pohl, konstruktér lanového systému se zatáč-
kou pro betonáž hlavních základů stavby.

Detail „zatáčky“ lanového 
systému Jana Pohla

Na snímku patka „A“. Stavební materiál, řezivo na bednění, 
armovací ocel, betonová směs, voda, dopraveno pomocí Pohlovy 
stavební lanovky. Květen 1979
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Využijte 

i další služby

  unikátní systém prodeje kapaliny do ostřikovačů 

přímo ze stojanu do nádržky auta

  non-stop odborná pomoc na telefonu

  výdejní non-stop automaty na horké nápoje, 

nealko, slané a sladké pochutiny

Na samoobslužné čerpací stanici šetříte čas i peníze

Tankujte na Benzině Expres 
prémiovou Vervu Diesel 
pro silné mrazy

Tankujte jednoduše
01. Vyberte si stojan
02.  Zvolte způsob platby: hotově, platební kartou, aplikací Benzina platby 

nebo tankovací kartou Tank Karta Easy a Tank Karta Business od Benziny
03.  Zvolte požadovanou částku a vložte do automatu hotovost či kartu
04.  Začněte tankovat, pistole sama ukončí výdej paliva
05.  Po natankování vyčkejte na tisk daňového dokladu

INZERCE



SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Je dobrou tradicí, že na této straně připomínáme významné životní události Harrachovských obyvatel. 

V LEDNU OSLAVÍ VÝZNAMNÁ JUBILEA:

Oldřich Nentvich 94 let
Valerie Nováková 90 let
Marie Lisičanová 88 let
Vlasta Schindlová 81 let
Marta Tondrová 75 let
Václava Jindřišková 65 let
Jitka Jodasová 60 let
Pavel Šourek 60 let

V LISTOPADU NÁS OPUSTILI: 

Vladimír Žanta 65 let
Jaroslav Jeník 77 let
Hana Drahoňovská 89 let

Čest jejich památce.                

Všem jmenovaným přejeme mnoho 
zdraví, štěstí a spoustu důvodů 
k dobré náladě.

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA NA LEDEN
Jaká kniha byla nejpůjčovanějšímtitulem v 
harrachovské knihovněv roce 2019?

Chcete-li soutěžit, pošlete svou odpověď e-mailem 
na adresu zpravodaj@harrachov.cz nebo doneste 
na podatelnu Města Harrachov, Harrachov 
150, Harrachov 512 46. Ze správných odpovědí 
budeme losovat jednoho výherce.    

Vítězem prosincové soutěže se stala paní 
Helena Slavíková. 

Blahopřejeme.

Máte-li i vy zájem o zveřejnění vašeho jubilea, napište nám prosím e-mailem na zpravodaj@harrachov.cz nebo nám sdělení 
dodejte písemně s doručením na podatelnu Městského úřadu v Harrachově čp. 150. 

Všem čtenářkám a čtenářům, spolupracovnicím a spolupracovníkům našeho zpravodaje děkujeme za přízeň. 
Bez vás by zpravodaj nemohl existovat. Těšíme se na vaše příspěvky, náměty a tipy k obsahu.
V novém roce 2020 budeme přinášet nejen informační servis z radnice a města, 
ale zároveň se budeme věnovat publicistickým tématům a pokračovat budeme v rozhovorech 
s harrachovskými osobnostmi.
A nezapomeneme soutěžit. 

Hodně zdraví, štěstí a dobrých zpráv
vám přeje
redakce Harrachovského zpravodaje

PF 2020
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